
ÚTRAVALÓ

Gyúró – Tordas – Martonvásár

XIV. évf. 26-27. szám                                             2025. június 8-9.
_______________________________________________________________________________

Pünkösd I. napi igehirdetés – Gyúró Igehirdető: Kádár Ferenc

„Mutasd meg hatalmadat, Uram! Mi pedig énekelünk, zsoltárt zengünk  hatalmas tetteidről!” Zsoltárok 21,14

A pünkösd egy láthatatlan ünnep a ma embere számára – olykor még az egyház számára is. Ahogy a Lélek  
maga láthatatlan… Ahogy az Isten láthatatlan és éppen emiatt megfoghatatlan, hihetetlen. Aki nem ismeri fel 
életében  és  nem  ismeri  meg  személyesen,  annak  szeme  elől  rejtve  marad,  azok  nem  értik.  Jézus  a  
búcsúbeszédeiben (Jn 14-16) sokat  tanítja  erről  a  tanítványai:  a  Szentlelket,  amely az Isten megismerésére 
elvezet, a világ nem kaphatja meg, képtelen felismerni.

A többi ünnepünk inkább a láthatóra néz:  a karácsonyról mondhatnánk, hogy maga a látvány ünnepe, 
ahogy  a  sötétségben  felragyog  a  világosság,  bizony  erősen  szembetűnő,  és  az  is,  amikor  valaki  ezt  a 
világosságot elutasítja – ahogy Jézus itt is utal rá – ítélet alatt van, Istentől, az ő világától távol. A nagyhét, a 
kereszthalál  már  abban  a  korban  látványosságnak  számított,  de  ma  is,  ahogy  felidézi  az  egyház  a 
szenvedéstörténetet, sok országban turisztikai látványosságként tekintünk rá. De ha a szív nem indul meg és 
megragad a látvány szintjén, ítélet alatt marad.

Jézus – mondhatjuk – igen látványosan, nyilvánvalóan adja magát a világnak, a maga testi valóságában, 
kézzelfogható módon, de a Lelket már csak azok kapják, akik nyitottak az Úr Jézusra, akik készek elfogadni őt.  
De bennük és rajtuk látható lesz az Isten Lelkének jelenléte. A kiemelt zsoltár üzenete ebben ragadható meg,  
amikor arra kéri Istent, hogy mutassa meg, tegye láthatóvá hatalmát. 

A láthatatlan dolgok igazából a hatásukon, a munkájukon keresztül válnak megtapasztalhatóvá. A levegő, a 
szél, a különböző légnemű anyagok – egyik életet ad, a másik életveszélyes, néha a hasznunkra tudjuk fordítani 
az energiáit, néha féktelen rombolást eredményez – lényegében minden láthatatlan jelenséget ’munkája közben’ 
csíphetünk el. Az Isten Lelke maga is ilyen: munkája, hogy kapcsolatot hozzon létre Isten és ember között. 
Hogy mi itt vagyunk, s jobb esetben nem kényszerített bennünket senki, hogy ’magunktól’ jöttünk, ez az ő 
munkája.  Hogy  ott  a  szívünkben  a  vágy,  hogy  foglalkozzunk  vele,  hogy  elkezdjek  megismerkedni  vele,  
foglalkozzam tanításával, konfirmáljak, hitben járjak, erre mind ő indít. Ő indít imára, áldozatra, szolgálatra, 
adakozásra – amikor látjuk a másik baját, segítségre. A láthatatlan Isten így lesz láthatóvá a mi tetteinkben.

Ezzel folytatja a zsoltáros, amikor arról is szól, hogy az Isten munkájára az ember valamilyen választ ad.  
Az  Isten  ránk  gyakorolt  hatása  látható,  érzékelhető  lesz  a  minket  körülvevő  világ  számára  is:  Mi  pedig  
énekelünk, zsoltárt zengünk hatalmas tetteidről. A Szabadító Isten fontos megjelenési formája az ő népe: mi.

Hogy nem elégszünk meg azzal, hogy mi már látjuk a láthatatlant, látjuk Istent, hanem épp mi leszünk, a  
gyülekezet  közössége  Isten  munkájának  jól  látható  eredménye.  Mások  számára  rajtunk,  családunkon, 
gyülekezetünkön mutatkozik meg, hogy Isten szabadító hatalma mire képes. Ahogy az ének a nép szájáról,  
ahogy egy-egy hallott dicséret dúdolása szinte tudattalanul jön belőlünk, hogy az Istennel való kapcsolatunk 
természetessé válik, annak jelei pedig csöndes gyümölcsként megjelenik egy-egy mosolyban, a másikhoz való 
türelmünkben, tisztább szavainkban, elhagyott bűneinkben, letett rossz szokásaink formájában. Isten munkája 
ez bennünk, hogy másokat is az Élet Urához vezessen. Ámen

Pünkösdi I. napi igehirdetés – Martonvásár Igehirdető: Székely Tamás
Apcsel 2, 1-13 Az egyház születése

Húsvét után 50 nappal jött el Pünkösd ünnepe. Húsvét tudjuk, hogy egybe esik a Páska ünnepével, amikor 
is Isten kihozta népét Egyiptomból. Ezért az azt követő 50. nap, görögösen pentekoszté, azaz a pünkösdi ünnep 
is nevezetes nap. A hagyomány szerint ugyanis egybeesik a nappal, melyen Isten a Sínai-hegyről kijelentette  
törvényét és szövetséget kötött népével. Ott és akkor egy nép született a pusztában, s rá évezredekkel egy új nép 
született,  melynek  tagjai  nem  egy  választott  családból,  hanem  valamennyi  nemzetből  származtak,  azaz  
Ábrahámban valóban áldást kapott a föld minden nemzetsége. Ezt ünnepeljük ma. Egy közösség születését, az  
egyház ünnepét. 

1.  Annak  a  közösségnek  a  születését,  amelynek  Isten  kijelentette  a  törvényt.  Fontos  látni,  hogy  Isten 
törvénye  egyszerre  egy  morális  szabályrendszer,  ugyanakkor  tanítás  is  a  szabadítás  csodájáról.  Péter  első 
igehirdetése is erről szól. Arról, hogy Jézus meghalt mindnyájunkért, hogy nekünk életünk lehessen. Arról,  
hogy Jézus él, ezért mindnyájunkat hív, arra, hogy követői legyünk. Azért születhetett meg az egyház, mert élő 
és ható beszédet  hallottak az emberek.  És ma is  azért  létezik,  mert  Istennek van még afféle beszéde,  ami  
emberek számára a valóságot, a reményt, a felemelő erőforrást, a szeretet megtapasztalását adja. Ez pedig azért 



és csak azért lehetséges, mert Isten megszán minket és eljön közénk. Az Ő jelenléte megvidámít, éltet, bátor  
szívet ad. Nélküle pedig a legmagvasabb és legtartalmasabb igehirdetés is üres, mert lelketlen. A Lélek nélkül  
nincs élet!

2. Annak a közösségnek az ünnepe, akit Isten hívott meg, hogy népévé legyen. Isten megkérdezte Izraeltől,  
hogy  akarnak-e  neki  engedelmeskedve  népévé  lenni!  (2Móz24)  Ezzel  minden  nép  közül  egyedüliként 
kiválasztottjává tette Ábrahám utódait. Az első pünkösdkor azonban már az egész világnak kaput nyitott az Úr!  
Az  egész  akkor  ismert  világ  képviseltette  magát  Jeruzsálemben,  így  magunkat  is  ott  láthatjuk  magunkat 
Jeruzsálem utcáin. Az ige pedig megszólalt, mégpedig ellenállhatatlan erővel. Akik hallották, akarták, szívből  
akarták ezt az utat, legyen az bármennyire is nehéz ott Jeruzsálemben, éppen úgy, mint a tömeg, mely a Sínai-
hegy lábánál gyűlt össze egykoron. Az egyháznak ma is olyan emberek kellenek, akik akarják ezt az egészet:  
motivált, szíven talált emberek, akik fel merik tenni a kérdést, hogy mit kell tennünk atyámfiai, férfiak? Mi 
szeretnénk, ha minél többen lennétek, akik elkötelezik magukat. Mi mindenkit hívunk és mindenkit várunk és 
szeretnénk megtartani benneteket, mert nagyszerűek vagytok. A szabadságotokat persze tisztelve. Mert Isten is  
ezzel a szeretettel tisztel meg, ahogyan ezt Pilinszky írja: „Az, aki szeretni tudja azt, ami az övé – szabad és  
mentes a birtoklás minden görcsétől, kielégíthetetlen éhétől – szomjától.” 

3. Annak a közösségnek az ünnepe, melynek kőbe véste szövetségét. A pusztában így történt. De aztán a 
szíven  találtaknál  ennél  mélyebb  volt  a  történet.  Nekik  a  szívükbe  véste!  Beteljesedett  Keresztelő  János 
próféciája: Én vízzel keresztellek titeket, de eljön az, aki erősebb nálam, és én arra sem vagyok méltó, hogy 
saruja szíját megoldjam: Ő majd Szentlélekkel és tűzzel keresztel titeket. Merjük hinni: ez nem egyszeri csoda 
volt. Isten ma is ezt az egyházat építi és ilyen egyházzá tehet minket is: olyan emberek közösségévé, akiknek  
szívébe vési beszédét. Ámen

Pünkösd II. napi igehirdetés Igehirdető: Góman Kiara
A szél arra fúj, amerre akar; hallod a zúgását, de nem tudod, honnan jön és hova megy: 

így van mindenki, aki a Lélektől született. János 3,8

A Szentlélek olyan titokzatos, olyan megfejthetetlen, értelmezhetetlen. Furcsa kettősség, hogy mégis megismer-
hető, felismerhető, megtapasztalható, művéből és munkájából. A Szentírás sem nagyon ad róla konkrét leírást, 
szimbólumokkal és képekkel tudja kifejezni azt, ami emberi értelmünk dobozába nem fér bele. Többek között a  
szél fújásához hasonlítja Jézus a Szentlélek újjászülő, kicserélő munkáját az ember életében. A szél láthatatlan,  
de mégis érezhető, megtapasztalható, konkrét hatásaiból felismerhető valóság.  A szél nem van, hanem fúj. A 
szél történik. A Szentlélekben tulajdonképpen az Isten történik Az, hogy az Isten van, az önmagában egy filozó-
fiai koncepció. De erről mi azért szerezhetünk személyesen tudomást és tapasztalatot, mert Isten a Szentlelke 
által történik, munkálkodik.
1.Egyfelől a Léleknek van egy „kicsomagoló” munkája. Ahogyan szél kibontja a szélcsendben veszteglésre ítélt 
hajó vitorlát, úgy a Lélek kibontogatja, kicsomagolja számunkra Jézust. Jézus személyének lénye, lényege be 
van csomagolva.. Ebben az elrejtettségben nem ismerheti fel senki önmagától élete Urát, Istenét, A Lélek  mun-
kája az, ha valaki előtt világossá válik Krisztus Istenségének titka. Jézus be volt csomagolva 2000 évvel ezelőtt 
és ma is.. Bele van csomagolva néhány régi történetbe, a vasárnapi prédikációk emberi szavaiba, egy falatka ke-
nyérbe és egy kortynyi borba. S mi ezekig a csomagokig eljuthatunk, de értéktelenek, használhatatlanok marad-
nak számunkra addig amíg a Szentlélek ki nem bontja azokat feltárva a titkot: Jézus a te személyes megváltód,  
a te életed Urává lehet!
2.Másfelől a Léleknek van egyfajta formáló-alakító munkája is. Ha kibontotta előttünk Jézus személyét szá-
munkra, munkája itt nem fejeződik be. Ismerős a kép, ahogyan a szél különböző alakokat formál a felhőkből és 
ide-oda terelgeti azokat. Valami ilyesmi a Lélek munkája bennünk, ahogyan a szél a felhőket formálja, alakítja, 
terelgeti ugyanígy minket is Isten Lelke. Krisztus képére formál, amolyan „Krisztus alakú felhőkké” alakít min-
ket. Ha kérjük tőle és engedjük neki, akkor napról napra jobban és jobban. Ez úgy történik, hogy mindig ad egy 
löketet, egy belső csendes sugallatot. És ez a naponkénti vezetés sem magától értetődő, ez kegyelem és ezt kér -
nünk lehet Istentől.
3.Ezeken felül a Szentélek megvidámít. Mint amikor egy nyári tikkasztó hőségben egy kellemes, hűvös fuvallat 
átsuhan rajtunk, és az egész testünk fellélegzik. Ilyen
az amikor a Szentlélek örömének szellője átjár, amikor a Lélek megérinti a szívünket. A régi reformátorok a 
hitvallásban is az életet siralomvölgynek nevezik, ami igaz. De ha a Lélek betölt ez a siralomvölgy is teljesen  
más. Ennek az örömnek a forrása egy mondatban összefoglalható, ami a Szentírásunk központi üzeneteként is  
szoktunk emlegetni: „ Úgy szerette Isten a világot, hogy az Ő egyszülött Fiát adta, ha valaki hisz Őbenne el ne  
vesszen, hanem örök élete legyen.” Ez is csak a Szentlélek által válhat személyes örömünkké. Így bátran kérjük 
Isten Lelkét, hogy munkálkodjon bennünk is, és hagyjuk, hogy az Ő kibontogató, formáló, megvidámító szele 
hasson ránk. Ámen.



HIRDETÉSEK

1.  Áldott  pünkösd  ünnepet  kívánunk  minden  kedves  testvérünknek!  Az  Isten  Szentlelkének  megelevenítő 
hatalma munkálkodjon közöttünk!
2. Hálát adunk az Úr terített asztalának lelki áldásaiért és köszönjük a szent jegyek felajánlását testvéreinknek!
3. Köszöntjük gyülekezetünk közösségében legátusunkat, Góman Kiara I. éves teológus hallgatót. Isten áldását 
kívánjuk életére és a szolgálatra való készülésére.
4. Örömünk, hogy a keresztség sákramentumában részesült Martonvásáron Demeter László és Demeter Orsolya 
gyermeke, Márk. Isten áldja meg családjukat!
5.  Hálás  a  szívünk,  hogy  a  gyúrói  istentiszteleten  három felnőtt  testvérünk  tett  hitvallást  és  konfirmációs 
fogadalmat: Ádámné Suhajda Márta, Nagy Marianna és Pogány-Rumpler Andrea. Isten áldja meg őket hitük 
további erősödésében!
6. Alkalmak
Visszatekintve a szombati gyülekezet napra hála és öröm tölti el a szívünket. Köszönjük mindazok szolgálatát, 
akik részt vállaltak a tervezésben, lebonyolításban. Köszönet az énekes- és zenei szolgálatokért, a gyermek- és  
felnőtt programban nyújtott segítségekért, a vendégségben való részt vállalásért.
Pénteken 18 órakor folytatódik a bibliakör sorozata Martonvásáron.
Jövő  vasárnapi  istentiszteleteinket  –  ha  Isten  engedi  –  a  szokott  időben  tartjuk.  Martonvásárra  a  pasaréti  
gyülekezet  ifjúságából  érkeznek  vendégek,  emellett  ismét  keresztelés  alkalmát  ünnepelheti  a  gyülekezet:  
Angyal András és Angyalné Földi Anett kisfia, Bálint részesül a sákramentumban. Gyúrón hittanévzáró hálaadó 
istentiszteletre gyülekezhetünk össze.
7. Adakozásunkkal ezen a hétvégén a székelyföldi árvíz károsultjain tudunk segíteni. Egyéni felajánlásokat a 
Magyar Református Szeretetszolgálaton keresztül is tehetünk: www.jobbadni.hu A jövő héttől újra kihelyezzük 
a tábortámogató perselyt is, mellyel a helyi református táborok szervezését támogathatjuk. Gyúrón hittanos 
gyermekhét, Martonvásáron pedig családos napközis tábor készül. Hordozzuk ezeket szívünkben is!

Az Úr Jézus legyen gyülekezetünknek és életünknek őriző pásztora!


